
Názory a komentáře

Všichni o tom mluví…
Obchod. Hýbe světem a způsobuje jeho pohyb kupředu. Před několika lety bylo toto slovo 

posíleno ještě písmenem e. Tím vzniklo e-něco, co hýbe novou ekonomikou. Všichni si od toho 
mnoho slibují a vzhlíží k tomu jako k modle. E-něco způsobuje revoluci v zaběhlých kolejích 
ekonomiky a směruje nás to s podporou internetu jinudy. Mnozí přesně vědí, co od spojení slov 
internet a ekonomika očekávat. Někteří se ale tohoto spojení bojí. Co si ale budeme povídat, pořád 
jde jen o obchod, kde na začátku je výzkum a výroba, a pak mechanismus, který využívá trh 
k tomu, aby dostal výrobek k uživateli. Poslední dobou se o tom hovoří: říkáme tomu nová 
ekonomika. A existuje spousta projektů, které řeší věci kolem “éček”. Pokud nemáte v této oblasti 
jasno, zvu vás na Invex, kde v pavilonu F najdete novinku – projekt E-zóna, který společně s BVV 
pořádá naše vydavatelství Vogel Publishing, s. r. o. 

Invex začal hledat svou novou tvář – zaměřenou na konkrétní projekty, aplikace, směry vývoje.
Dost dlouho byl o novinkách, lokalizacích a produktech, které bylo vhodné ukázat právě tady. Ale 
ouha – nová ekonomika nemá ráda váhání a přešlapování. Všechno musí ven, a hned! A právě 
proto E-zóna. Přednáškový maraton poběží od pondělí 9. října do čtvrtka 12. října 2000. Můžete se 
tu seznámit s tím, co je v této oblasti nového. Najdete tu spoustu řešení i zajímavých projektů, které
vznikly u nás. 

Zájem přednášejících je velký, zbývá ale ještě pár míst. Pokud máte zájem, kontaktujte nás na
adrese e-zona@vogel.cz. Na adrese /www.e-zona.cz najdete informace o celém projektu 
elektronického městečka s elektronickými ulicemi, v nichž jsou elektronické stánky a v nich 
elektronická řešení. Budou tu ale živí lidé, kteří vám budou moci ihned podat informace o těchto 
řešeních.

Nehoráznost
Jako nehoráznost se mi jeví vládní návrh změny DPH u softwaru. Vláda na to šla zhurta, 

nicméně poslanci zatím nepospíchají. Hlasování o tomto problému se dočkáme až v září. Vláda 
navrhuje změnu DPH z 5 na 22 %, protože to tak je i ve státech Evropské unie. A tak se u nás 
software zdraží o celých 16,2 %. To je dost na to, aby se tady opět začala posilovat džungle plná 
nelegálních uživatelů prodávaného, ale nekupovaného čili nelegálního softwaru. Takový zákon by 
neměl být přijat, nebo by se mělo uvažovat o sjednocení DPH na jednu sazbu, která bude nižší než 
oněch strašných 22 %. Doufám, že tentokrát pomůže i místní pobočka BSA, která má jedinečnou 
šanci ospravedlnit své pologramotné kroky, které zde v poslední době předvedla (viz minulý Chip). 
Pokud jí jde opravdu o legalitu softwaru, myslím si, že je nejlepší doba na lobbování na nejvyšší 
úrovni. SPIS už s tím začal. 

Nový prezident a ti kolem
Nedávno jsem poslouchal v rádiu diskusi o tom, že Václavu Havlovi pomalu končí jeho funkční

mise na Hradě. Jeho nástupcem by mohl být adept – dle slov některých účastníků diskuse – 
vhodnější (?!), než je současný pan prezident. Nesdílím ten názor. Když odhlédnu od JEHO 
neomylného stylu, kdy neustále někoho poučuje, vadilo by mi mít na Hradě odpůrce internetu; 
někoho, komu sekretářka vyřizuje poštu tak, že mu dává na stůl vytištěné e-maily, na které ON 
reaguje vepsáním poznámek, které sekretářka odešle. 

To je odmítání základních principů elektronické demokracie, o níž se mj. hovoří i v EU, do 
které tolik chceme a tak spěcháme. Internet rozšiřuje obzory, zrychluje komunikaci, působí ale i jako
zpětná vazba. Umožňuje lidem ovlivňovat dění v politice a komunikovat efektivně s volenými 
zástupci, mít snadný přístup k informacím. Musí se ale používat.

Ale takových jako ADEPT je ve vládě, v parlamentu a v Senátu víc. Bohužel – podívejte se na 
www.psp.cz, kolik poslanců má elektronickou adresu! Nelze se pak divit, že třeba v některých 
školách není internet dodnes…

dot-NET
Microsoft předvedl platformu .NET, která se má stát stěžejní v jeho aktivitách. Měla by 

podporovat počítače v roli komunikačního nástroje připojeného k internetu. Ta tam je Gatesova vize 
o počítači na každém stole – tohle je o komunikačním nástroji v každé kapse. Na trhu by se měly 
objevit nové programátorské nástroje pro snazší psaní programů pro internet i komunikační 
přístroje. Na nové platformě poběží Windows.NET, servery Windows DNA, nový Office.NET, znovu 



oprášená síť služeb Microsoftu MSN a Visual Studio. Cílem snažení MS je zrušit izolaci jednotlivých
komunikačních nástrojů (nelze už hovořit jen o osamocených počítačích) a vtáhnout je do 
celosvětového dění. 

Je to ale i o tom, aby MS nezůstal mimo. Jiní výrobci se snaží integrovat spoustu nástrojů do 
zařízení ne o moc větších, než je mobilní telefon. I do něj. A MS nerad vidí, když se děje něco 
kolem a bez něj.

Uvidíme. Poslední naskočení do rozjetého vlaku se jmenovalo MS Internet Explorer, kvůli 
kterému se MS ocitl u soudu. Teď jde do .NET, aby nezůstal odstaven na vedlejší koleji s aplikacemi
pro desktopy. Že bychom se za pět let dočkali třeba soudního sporu Bosch + Motorola + Nokia + 
Panasonic + deset států Evropské unie + státy Americké unie versus Microsoft.NET…?

Milan Loucký


